
75 éves a Körösparti Vasutas Koncert Fúvószenekar

Nem egy „rezesbanda”
Aki részt vett rajta, felejthetetlen élménnyel gazdago-
dott a Körösparti Vasutas Koncert Fúvószenekar jubi-
leumi koncertjén, amelyen közel százötvenen zenéltek 
egyszerre a színpadon. A zenekar múltjáról és jelenéről 
Mohácsiné Szeverényi Ágnessel, a Békéscsabai Körösparti 
Vasutas Fúvószenekar Egyesület elnökével beszélget-
tünk, aki nem mellékesen maga is harminc éve fuvolázik, 
és több, mint huszonöt éve játszik fúvószenekarban.

– Ritkán látható nagy lét-
számú zenekarként adtak 
jubileumi koncertet. Ho-
gyan tud rendszeresen pró-
bálni egy ekkora együttes?

– Valójában negyven-hat-
van fő között mozog a zene-
kar állandó létszáma. Heti 
rendszerességgel nem min-
denki tud részt venni a pró-

bákon, így egy-egy koncertre 
összpontosul az erő. Általá-
ban zeneművészeti szakgim-
nazistákból és felnőtt hobby 
zenészekből áll az együttes. 
Akadnak tagok, akik elköl-
töznek, vagy a továbbtanulás 
miatt élnek más városban, 
de egy koncertre, fellépésre 
visszajönnek.

– A Covid-járvány, és az ak-
kori bezárások mennyire vi-
selték meg ezt a közösséget?

– A  koronavírus-járvány 
általában negatív hatással 
volt a közösségekre, visz-
szafogottabb lett a szakmai 
munka. Szerencsére nálunk 
nem ez történt: bár a korlá-
tozások miatt nem tudtunk 
próbákat tartani, elmarad-
tak a fellépések is, de a kor-
látozások feloldását köve-
tően újult erővel fogtunk 
hozzá a munkához.
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Interjú Herczeg Tamás országgyűlési képviselővel

Már nem az a kérdés, 
lesz-e klímaváltozás

A globális események 
Magyarországra is 
hatással vannak. Elég 
ha csak a háborúkra, a 
klímaváltozásra gondo-
lunk. Egyebek mellett 
ezekről a folyamatokról 
és a parlamenti munká-
járól is beszélgettünk 
Herczeg Tamással, 
Békéscsaba és térsége 
országgyűlési képvise-
lőjével.

– Miben volt más ez az esz-
tendő, mint az előző?

– Érezzük a hatását a ko-
rábbi járványnak, illetve 
a háborúknak és a migrá-
ciónak. Mindez azt ered-
ményezi, hogy nem egy 
nyugodt építkezés idősza-
kában van a világ, így Ma-
gyarország sem. Évek óta 
tartó folyamatos gazda-
sági növekedés szakadt 
meg ebben az esztendő-
ben. A  számos okból kifo-
lyólag bekövetkezett ma-
gas infl áció letörése volt az 
elsődleges szempont, erre 
összpontosított idén a kor-
mány. Ennek az infl áció-
csökkenésnek óhatatlanul 
szükséges velejárója volt a 
kereslet csökkenés és a fo-
gyasztás visszaesése. Min-
den elemzői várakozás 
szerint jövőre újra nő a gaz-
daság; három-négy száza-
lékos növekedés várható, 
és ezt minden bizonnyal a 
háztartások, a családok is 
érezni fogják.

Jövő év elején Novák Katalin köztársasági elnök asszony három napot Békés vármegyében 
tölt. Az itt tartózkodásának előkészületei már javában zajlanak

Parlamenti munka
• FELSZÓLALÁSOK SZÁMA: 12
• FELSZÓLALÁSOK IDŐTARTAMA ÖSSZESEN: 58 perc 1 másodperc
• FELSZÓLALÁSOK: vezérszónoki felszólalás, felszólalás, azonnali kérdés, szóbeli kérdés, interpel-

láció, napirend utáni felszólalás.
TÉMÁK:
• A 2023. év Madách Imre-emlékévvé nyilvánításáról
• Tervezik-e az Áldozatsegítő Központok hálózatának minden vármegyére kiterjedő bővítését?
• „A Munkácsy Negyed hét éve”
• Kap-e segítséget az idei különösen csapadékos időjárásra tekintettel a Magyar Közút Nonprofi t 

Zrt. az út menti növényzet kaszálási és egyéb közútkezelési munkálataihoz?
• Magyarország 2024. évi központi költségvetéséről
• Mikorra készül el az M44-es gyorsforgalmi út Lakitelek és az M5 autópálya közötti befejező sza-

kasza?
• A Magyarország Kormánya és Románia Kormánya között a Békéscsaba - Méhkerék - államha-

tár (Magyarország) és a Salonta (Nagyszalonta) - államhatár (Románia) közötti gyorsforgalmi úti 
kapcsolat létesítéséről szóló Megállapodás kihirdetéséről

• A légijárművek fedélzetén elkövetett bűncselekményekről és egyéb cselekményekről szóló 
Egyezményt módosító Jegyzőkönyv kihirdetéséről

• Egyes agrártárgyú törvények deregulációs szempontú módosításáról
• „A Csabai Kolbászfesztivál”

Szente Vajk hazatért Bé-
késcsabára. Ugyan nem 
véglegesen, pusztán az 
általa írt darab, a Legénybú-
csú rendezőjeként jött haza,  
de a vele készült interjúból 
kiviláglik, hogy ha lehetősé-
ge lenne rá, sokkal több időt 
töltene Békéscsabán.

- A bulvársajtóban nem na-
gyon találtam híreket Szen-
te Vajkról. Nem érdeklődik 
irántad a bulvársajtó?

- Bár én is így érzékel-
ném... - válaszol nevetve. 
-  Nekem ez is sok. A  zár-
kózott személyiségem-
ből adódóan egy interjú so-
rán szinte nulla százalékot 
adok a magánéletemből. Ez 
nekem valahogy nem megy, 
zsigerileg képtelen vagyok 
erre. Amikor írnak rólam, 
akkor az egy kicsit fruszt-
rál is... A  személyiségem 
olyan, hogy tel-
jesen elzárkózok 
ettől. Néha meg-
esik, hogy úgy je-
lenik meg rólam 
egy hír, hogy elő-
zetesen nem is 
tudok róla, sőt, 
megtörtént, hogy olyan írás 
jelent meg „hírként”, amin 
már egy éve túl voltam. 
Ez a zárkózottság azon-
ban kontraproduktív le-
het, mert emiatt talán sok-
kal érdekesebbnek tűnhet 
az, ami megjelenik... Az éle-
tem kilencvennél is több 
százaléka a színházban zaj-
lik. Ebből is adódik, hogy a 
befogadó féllel a kommuni-
kációt én a színházon ke-
resztül szeretném meg-
valósítani: én a színházon 
keresztül tudok kommuni-
kálni.

– Mi a véleményed a 
celebekről, a média sztár-
jairól?

– Gyerekkoromban talál-
tam ki, hogy a színházzal 
fogok foglalkozni. Akkor 
a hírességeknek a nagyon 
jelentős százaléka érték-

teremtő ember volt. Mű-
vészek, énekesek, spor-
tolók, tudósok. Ez mára 
nagyon megváltozott. Volt 
egy időszak, talán a ké-
tezres években, amikor a 
valóságshowkból lettek is-
mertek az emberek. Fel-
háborodtunk: hogyan le-
het híres valaki, aki nem is 
csinált semmit? Aztán el-
fogadtuk. Most megérkez-
tek az infl uenszerek. Ezen 
már nem érdemes bosszan-
kodni, mert ez rajtunk kí-
vül álló változás, amiben 
sok felelőssége van a médi-
ának, és a média nem dif-
ferenciál. Ma azzal kell 
szembesülnünk, hogy az is 
híres ember, aki az inter-
net világából jön és az is, 
aki a művészvilágból. Saj-
nos azonban egyre kevésbé 
a művészvilágból jönnek a 
sztárok. Pedig fontos lenne, 

mert a színház-
nak fel kell kel-
teni az érdek-
lődést. Viszont 
ha elérted az is-
mertséget, jön a 
következő gond: 
nagyon kell vi-

gyázni, hogy mibe engeded 
bele magad, és mibe nem. 
Évekig nem vállaltam te-
levíziós szereplést, most 
egy zsűriszékben ülök, ahol 
kulturális tevékenységről 
kell értékítéletet monda-
ni. Itt valós művészi telje-
sítmények vannak, ezért is 
vállaltam el ezt a feladatot. 
Azt hiszem, a személyisé-
gemhez sem állna közel, ha 
egy más típusú műsorban 
kellene szerepelnem, való-
színűleg nem is vállalnám.

– Békéscsabán egy olyan 
csapatnak voltál a tagja a 
Színistúdióban, akik közül 
többen vezető színészek az 
ország különböző színháza-
iban, de a társak között van 
színházi művészeti vezető 
is. Csak néhány nevet em-
lítve: Marton Róbert, Ko-
vács Krisztián, Mészáros 
Tibor, Gulácsi Tamás, Gu-
lyás Attila. Lehet azt mon-
dani, hogy Ti voltatok a Stú-
dió nagy generációja?

– Persze. De ma már min-
denki a saját útját járja. Az 
említett kollégák nagyon 
különböző irányokban dol-
goztak, és dolgoznak ma is. 
Fura módon csak marginá-
lis szakmai közösséggel va-
gyunk együtt. Úgy alakult, 
hogy mindenki máshol ta-
lálta meg az életútját. Mé-
száros Tibor a kaposvári 
színház művészeti vezetője.

Interjú
Szente Vajkkal

Szente VajkFOLYTATÁS AZ 5. OLDALON FOLYTATÁS AZ 5. OLDALON

FOLYTATÁS A 3. OLDALON

...ha tehet-
ném, meg-
állítanám az 
időt...
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Átadták a forgalomnak 
a kétegyházi felüljárót

A választókerületben 
folyó beruházások közül 
a legnagyobb volumenű 
a Békéscsaba-Lököshá-
za közötti vasútvonal 
rekonstrukciója, amely 
közel 150 milliárd 
forintból valósul meg. 
A munkák nem csak 
látványosan zajlanak, de 
már érzékelhetők is a 
lakosság számára az 
eredmények, hiszen 
december 7-én megnyi-
tották a forgalom 
számára a kétegyházi 
vasúti felüljárót, 
valamint az állomásépü-
lethez kapcsolódó, a 
vágányok megközelíté-
sére szolgáló aluljáró is 
átadásra került. A ter-
vek szerint egy év múlva 
teljesen befejeződik az 
építkezés, így lényege-
sen rövidebb idő alatt 
érhető majd el vonattal 
Dél-Erdély, Bukarest, 
illetve a Fekete-tenger.

Békéscsaba és Békés várme-
gye közösségi közlekedése 
szempontjából kiemelten 
fontos a Budapest-Szolnok-
Békéscsaba-Lökösháza vas-
útvonal, amely a nemzetközi 
közlekedési útvonalaknak 
számító, IV-es számú Ori-
ent/East-Med, valamint a 
X-es a számú Duna–Rajna 

Transzeurópai közlekedési 
(TEN-T) korridoroknak a ré-
szét képezi. Ennek a pályá-
nak a forgalom gyorsításában 
elengedhetetlennek számító 
két nyom vo na lú sí tá sát fejezi 
be a kormány az utolsó, Bé-
késcsaba-Lökösháza közötti 
30 km-es szakasz fejlesztésé-
vel. A  beruházás alapkövét 
két évvel ezelőtt rakták le 
Kétegyházán, s ez alatt az idő 
alatt számos projekt elem el-
készült.

Egyebek mellett már hasz-
nálható a közúti forgalomban 
a kétegyházi felüljáró, és el-
készült az eredeti vágány fel-
újítása, valamint az új, pár-
huzamos vágány több 
szakasza.

Már elkészült a kétegy házi 
vasútállomás épületének fel-

újítása, és megkezdődött a 
sza bad kí gyó si állomás épü-
letének a re konst ruk ci ó ja is.

A vasúti pálya több telepü-
lés lakott területén is átha-
lad, de a beruházás keretében 
ezeken a részeken zajvédő fa-
lakat, illetve passzív akuszti-
kai védelmi elemeket építe-
nek be, hogy a gyorsabb 
vasúti forgalommal járó zaj-
színt emelkedés ne legyen za-
varó a lakosság számára.

Összesen közel 5500 méter 
hosszan épülnek zajvédelmi 
falak, amelyekből 1822 méter 
a Békéscsabához tartozó ré-
szen, zömében a Kenderföl-
deken, 1977 méter pedig Két-
egyháza területén lesz 
elhelyezve.

A  beruházás során a  pá-
lyavonalakon túl korszerűsí-

tik az állomási ma gas épít-
mé nye ket, utasforgalmi 
létesítményeket, peronokat, 
lifteket, aluljárókat. Össze-
sen 18 műtárgyat építenek, 
melyből:
• 1 db közúti felüljáró,
• 5 db ökológiai vadátjáró,
• 2 db peronaluljáró,
• 8 db vasúti kisműtárgy (el-

sősorban kerethidak/át-
ereszek) és

• 2 db vasúti rakodólétesít-
mény. 

Megújulnak a biztosítóbe-
rendezések, a távközlési és a 
villamos fel ső ve ze té kek, zaj-
védő falak épülnek valamint 
állomási P+R rendszereket 
létesítenek. A tervek szerint a 
beruházás végső befejezési 
határideje 2025 vége.

A Kenderföldeknél a zajvédő falak kehelyalapjai elkészültek, a falak telepítése 2024 első 
felében történik meg

Rendbe kell tenni 
a dülőutakat!
Békéscsaba történetének 
legnagyobb újépítési- és fel-
újítási programja fejeződött 
be tavaly. Azon túl, hogy - 
a Herczeg Tamás képvise-
lő által szerzett forrásból - 
közel 140 utca újult meg, a 
programnak volt egy másik 
nagyon fontos hozadéka. 
A korábban az útkarbantar-
tásra szánt pénzek egy ré-
sze felszabadult, és ezeknek 
a felhasználásával idén el-
kezdődhetett a külterületi 
utak rendbetétele. Miután 
a város rendbe tette a bel-
területi úthálózatának je-
lentős részét, sokkal több 
fi gyelem fordulhat a külte-

rületi utakra. A  választó-
kerületemben közel húsz 
dülőút lett legréderezve, il-
letve több utat zúzott kővel 
töltöttünk fel. A  munkák 
még nem álltak le, december 
végéig, illetve jövő év elején 
újabb dülőútakat teszünk 
rendbe. Az önkormányza-
ti forrás, illetve a képvise-
lői infrasturkturális alap 
kellő fedezetet biztosít ah-
hoz, hogy a karbantartási 
munkák, főleg a gréderezés 
minden évben megtörtén-
jen. Ezzel közlekedhetőbbé 
tehetjük a dülőutakat, és él-
hetőbbé a város külterüle-
teit.

Fontosak 
a közösségek!
A  napokban vált egyesü-
letté a korábban csak a kö-
zösségi médiában ismert 
Menőmegyer csoport. Az 
egyesület szerepéről, fon-
tosságáról Bálint József 
osztotta meg a gondolatait:

– Számos önszervező-
dő csoport,  klub és egyéb 
közösség működik a vá-
lasztókerületben. A  civil 
szervezetek palettája a na-
pokban tovább bővült a 
Menőmegyer Egyesülettel. 
Kifejezetten örülök az újabb 
összefogásnak, amely na-
gyon rövid idő alatt, robba-
násszerűen ért el hatalmas 
támogatást. Az egyesület-
hez, és a korábbi közösségi 
médiás csoporthoz helyben 

élő fi atalok, családok csat-
lakoztak. A  tevékenységük 
is példa mutató, csakúgy, 
mint a 60 ezer Fa Egyesüle-
té, amely a Mezőmegyerhez 
tartozó területeken telepít 
erdőket. Ez a tevékenység, 
de a környezetvédelemhez, 
a környezetünk rendben 
tartásához kapcsolódó más 
tevékenységek is példát mu-
tatnak a mai fi ataloknak, és 
irányt mutatnak, hogyan 
tudjuk jobbá, szebbé tenni a 
környezetünket. Ezért úgy 
gondolom, a képviselőknek, 
politikusoknak feladatuk a 
helyi közösségek, civil szer-
vezetek támogatása, segíté-
se - zárta gondolatait Bálint 
József.

Legyen rend Jaminában!
Az önkormányzat környezet-
védelmi ügyekért felelős ta-
nácsnokaként, de jaminai ön-
kormányzati képviselőként 
is nagyon fontosnak tartom, 
hogy lakókörnyezetünk, tele-
pülésünk legyen rendezett és 
tiszta. Számos esetben kel-
lett nekem is azzal foglalkoz-
nom, hogy Jamina különböző 
helyein illegális hulladékle-
rakás történt, melyek felszá-
molásáról intézkedni kellett, 
erre önkormányzati forráso-
kat áldozva.

Határozottan üdvözlöm, 
hogy az önkormányzat köz-
gyűlése egy nagyon fon-
tos, környezetünk védelmét 
érintő témát feldolgozó ren-
deletet alkotott a minap, az 

illegális hulladékok ügyé-
ben, melyben egyértelmű-
en rendelkezik a követendő 
szabályokról.

Mindannyian szembesü-
lünk az egyre több helyen fel-
tűnő illegális hulladéklerakás-
sal. Sajnos ennek okai között 
ott van az a körülmény is, hogy 
a hulladéklerakón történő sza-
bályszerű hulladékelhelyezés 
díjai jelentős mértékben nö-
vekedtek. Ez nyilván elri-
aszthatja ettől a megoldástól 
az embereket.

Éppen ezért az illegális 
hulladéklerakás visszaszo-
rításában fontos szerepe 
lesz a reményeink szerint 
várhatóan 2024. február-
jában megnyitásra kerü-

lő, a kétegyházi úton kiala-
kításra került békéscsabai 
hulladékudvarnak, ahová a 
lakosság limitált mennyi-

ségben adhatja majd le azt a 
hulladékot, melyet jelenleg 
Békéscsabán még nem tehet 
meg. OPAUSZKI ZOLTÁN

Szente Béla önkormányzati képviselő a külterületi utak 
állapotát mutatja Herczeg Tamásnak

Bálint József a baptista presbiterré avatásán

Opauszki Zoltán környezetvédelemért és turisztikáért 
felelős tanácsnok, önkormányzati képviselő

Életmentő fiatalok
Bátorságból, tettrekészség-
ből, segítségnyújtásból mu-
tattak példát azok a diákok, 
akik alig egy hónapja Békés-
csabán megmentették egy 
ember életét. Az idős férfi  az 
„Angyalos kútnál” váratla-
nul összeesett, és ezt látva a 
középiskolások azonnal a se-
gítségére siettek. Felismerve 
a helyzet súlyosságát, a Szív 
City alkalmazáson keresz-
tül segítséget hívtak, illetve a 
diszpécser utasításai alapján 

elkezdték az újraélesztést, 
vagyis a mellkaskompresszió 
végrehajtását. 

A kitartó újraélesztési kí-
sérletek során a férfi  kerin-
gése visszatért, majd a meg-
érkező mentők kritikus 
állapotban kórházba szállí-
tották. A Gésziben, és a Ke-
mény Gáborban tanuló fi ata-
lok – Lédig Barbara, Csicsák 
Barnabás, Elekes Áron, Gön-
dör György, Hornok Márk, 
Kornya Tibor és Nagy Le-

vente – bizonyították, hogy 
az elsősegélynyújtó képzése-
ken megszerzett tudás való-
ban életeket menthet. Ehhez 
persze szükség van a talpra-

esettségre, bátorságra, hogy 
a kritikus helyzetben készek 
legyünk a cselekvésre, mint 
ahogy tették ezt az életmen-
tő diákok.
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– Mint ahogy egészen bizo-
nyos az is, hogy a következő 
évben a nekünk járó, és rész-
ben az általunk befi zetett 
összegből keletkezett EU-s 
forrásokat megkapjuk, ami-
nek a gazdaságot és a csalá-
dokat is pozitívan érintő kö-
vetkezményei lesznek. Az 
idei évnek a jellemzője volt 
még a klíma viszonyoknak a 
közbeszédben is intenzívebb 
előtérbe kerülése. Most már 
nem az a kérdés, hogy lesz-e 
klímaváltozás. Tény, hogy a 
klímaváltozás már bekövet-
kezett, és most az a kérdés, 
hogyan tudjuk ezt lassítani, 
hogyan tudunk ehhez alkal-
mazkodni, és hogyan véd-
hetjük ki a káros hatásait.

– A háborút említette, 
amely már lassan két éve 
tart a szomszédunkban. 
Tényleg ilyen súlyos hatás-
sal vannak a magyar gazda-
ságra ezek a harcok?

– Elég, ha csak ezt az évet 
és a magyar agráriumot ho-
zom fel. A  háború hatása a 
magyar gazdákat kegyet-
len brutalitással érintette. 
Import tilalom bevezetésé-
vel próbáltuk megvédeni a 
hazai piacot és termelőket 
a kétes minőségű, dömping 
mennyiségben beáramló uk-
rán gabonától. Sajnos ez az 
erőfeszítés csak részben járt 
eredménnyel, még mindig az 
Ukrajnából beáramlott ga-
bona miatti alacsony árak 
okoznak problémát. Egyéb-
ként a szomszédban dúló há-
ború csak egy a világban zaj-
ló fegyveres konfl iktusok 
közül. Mélyen megrendítő, 
hogy hány háborús gócpont 
van jelenleg a Földön. Krisz-
tus születése óta biztos, hogy 
több olyan nap telt el, amikor 

a világon valahol háború zaj-
lott, mit amikor teljes béke 
volt a bolygón.

– A globális téma után tér-
jünk vissza a parlamenti fel-
adatokhoz. Az Országgyűlés 
Nemzeti Összetartozás Bi-
zottsága októberben az Au-
tonómia Albizottság elnöké-
nek választotta. Mennyiben 
változik ezek után a mun-
kája?

– A  parlamenti munkám 
kicsit bővül, több és még in-
tenzívebb lesz azzal, hogy 
az Autonómia Albizottság 
elnöke lettem. 
Korábban Szi-
li Katalin, az Or-
szággyűlés el-
nöke, illetve 
Zsigmond Bar-
na – aki most 
már államtitkár-
ként dolgozik – 
vezette ezt az albizottságot. 
Az autonómia kérdése Nyu-
gat-Európában, Közép-Eu-
rópában, Kelet-Európában 
is fölvetődik: Katalóniától 
Skóciáig, Sziléziától a Krí-
mig, illetve magyar viszony-
latban a Székelyföldig szó-
ba kerülhet. A  nemzetiségi 
autonómiával kapcsolatos 
kérdésekre adott válaszok, 
valamint a Nemzeti Ösz-
szetartozás Bizottságában 
végzett munka jól haszno-
sítható itt Békéscsabán, Bé-
kés megyében is. Ez év őszén 
Muravidéken jártam, ahol 
egy viszonylag kis létszámú 
magyar kisebbség él, és lát-
tam, hogy ott milyen a moz-
gástere a magyarságnak. 
Ezeknek a tapasztalatoknak 
is köszönhetően át tudom 
tekintetni a magyarorszá-
gi nemzetiségi kisebbségek 
viszonyrendszerét, és ösz-
sze tudom hasonlítani azzal, 
hogy milyen a határon túli 

magyar kisebbségek helyze-
te, illetve milyen együttmű-
ködési lehetőségek vannak. 
A  nemzetiségi szószólók el-
mondása és a saját tapasz-
talataink alapján is tud-
juk, hogy Magyarországon a 
nemzetiségek helyzete meg-
felelő. Bevonjuk őket a jog-
szabály-előkészítési munká-
ba, és azon dolgozunk, hogy 
az ő elvárásaik, igényeik is 
teret kapjanak. Ha látjuk, 
hogy milyen jó példák van-
nak a határon túl, amelyek 
az ottani magyarság életét 
befolyásolják, akkor azt át 

tudjuk ültetni a 
mag yarországi 
nemzetiségek-
kel kapcsola-
tos döntéshoza-
talba is. Akár 
a Békéscsabán 
élő nemzeti ki-
sebbségek életét 

is jobbá tudjuk tenni. Fon-
tos célként határoztam meg, 
hogy az albizottság működé-
sét dinamikusabbá tegyem, 
élő kapcsolata legyen a hatá-
ron túli döntéshozó testüle-
tek magyar tagjaival.

– Tagja a Fidesz Népesedési 
és Családügyi Kabinetjének 
is. Ez a testület milyen fel-
adatokat lát el?

– A Népesedési és Család-
ügyi Kabinetben azoknak 
a jogszabályoknak az elő-
készítése folyik, amelyek a 
széles értelembe vett csa-
ládpolitikával vannak ösz-
szefüggésben. Ezek érintik 
a köznevelés kérdését épp-
úgy, mint a lakástámogatá-
si rendszer kialakítását, mó-
dosítását, a rezsicsökkentés 
kérdéseit, vagy az asszisz-
tált reprodukciós eljárások 
alkalmazását (közismert 
nevén a mesterséges meg-
termékenyítés, vagy lombik 

bébi program). A kabinet pél-
dául részt vett a CSOK Plusz 
„kidolgozásában”, de említ-
hetném az ügyeleti rendszer 
átalakítását is. A kabinet na-
gyon sokat egyeztetett, vitá-
zott, érvelt, hogy a lakossá-
got a legmagasabb, legjobb 
szakmai szinten kiszolgáló 
ügyeleti rendszer működjön 
Magyarországon.

– Milyen várakozásokkal 
néz a következő eszten-
dő elé?

– Minden komoly szakér-
tői vélekedés szerint újra in-
dul a gazdasági növekedés 
az országban. Ez a mi térsé-
günkben is a foglalkoztatá-
si helyzet javulásával, a be-
fektetések élénkülésével és 
a nettó keresetek emelke-
désével jár majd. Ez ránk is 
fér, mert sok szempontból – 
országos összehasonlítás-
ban – nem állunk valami 
jól. Szeretném, ha az egész-
ségügyi ellátó rendszerrel 
közösen, egy nagy preven-
ciós, szűrővizsgálatokkal, 
tanácsadással, egészségi ál-
lapot felméréssel egybekö-
tött programot tudnánk in-
dítani a megyében „pilot” 
jelleggel. Vannak olyan te-
lepülések a térségben, ahol 
megállt a népességcsökke-
nés, másutt viszont ez még 
erőteljesen jelen van. Sze-
retném, ha ezen a területen 
is erősödnének a pozitív fo-
lyamatok, és egyre több te-
lepülésen beszélhetnénk la-
kosságszám gyarapodásról. 
Szeretném, hogy több befek-
tető érkezzék hozzánk. Ha 
ez így lesz, a vármegyében 
élők jövedelmi viszonyai is 
javulni fognak. Ennek remé-
nyében kívánok mindenki-
nek áldott karácsonyt, ered-
ményes, boldog új esztendőt, 
sikereket a következő évre.

Interjú Herczeg Tamás országgyűlési képviselővel

Már nem az a kérdés, 
lesz-e klímaváltozás

FOLYTATÁS AZ 1. OLDALRÓL

Szakértői vé-
lekedés sze-
rint újra indul 
a gazdasági 
növekedés az 
országban

Januártól igényelhető 
a CSOK Plusz!
Az ország egész területén igé-
nyelhető a CSOK Plusz, amely 
újabb mérföldkövet jelent a 
családok otthonteremtési tá-
mogatásában.

Ez év őszén döntött a kor-
mány arról, hogy a Falusi 
CSOK keretét 10-ről, 11 mil-
lió forintra emeli. Emellett a 
korábbi CSOK támogatást is 
átalakította oly módon, hogy 
már - bizonyos feltételek tel-
jesülése esetén - a 40 év felet-
ti, babát váró anyák is igénybe 
vehetik a támogatást. Ráadá-
sul a január elsejétől életbe 
lépő CSOK Plusz program 
nem csak a városokban, de az 
ország egész területén elérhe-
tő.

Az új otthonteremtési tá-
mogatás kondíciói a követke-
zők:

A  kamattámogatott hitel-
konstrukció az ország egész 
területén igénybe vehető, az 5 
ezer lakosúnál nagyobb tele-
püléseken akár a falusi CSOK-
kal együtt is. Egy gyermek 
után 15 millió, kettő esetében 
30 millió, három gyermek ese-
tében 50 millió forint hitel igé-
nyelhető, 3 százalékos kamat-
tal.

Az első közös otthon meg-
vételekor elegendő 10 százalé-
kos önrészt biztosítani, másik 
lakásba költözés vagy bővítés 
esetében pedig 20 százalékos 
önerővel kell a családoknak 
rendelkezniük. A hitel futam-
ideje 10-25 évig terjedhet.

A  CSOK Plusz hitelkonst-
rukció az  édesanyák 41 éves 

koráig igényelhető.  Kétéves 
átmeneti időszakban azonban 
azok az idősebb nők is kérhe-
tik a támogatott hitelt, akik 
igazoltan túl vannak váran-
dósságuk 12. hetén.   

A  CSOK Pluszt telekvásár-
lásra nem lehet felhasználni. 
Az áremelkedés fékezése ér-
dekében az  első közös otthon 
megvásárlása esetén az in-
gatlan értékének felső határa 
80 millió forint,  lakásbővítés 
vagy újabb gyermekek szüle-
tése miatti nagyobb lakásba 
költözés esetén 150 millió fo-
rint az értékhatár.  Az 5 ezer 
lakosúnál kisebb települések 
esetében nincs ilyen limit.

Az  első gyermek születése 
esetén a családok egyéves hi-
telmoratóriumot kérhetnek, 
így egy évvel meghosszab-
bodik a futamidő. A  második 
és minden további gyermek 
megszületése esetén a tőké-
ből 10 millió forintot elenged-
nek.

A  falusi CSOK-nál  a kor-
mány egységesítette a gyer-
mekek után járó vissza nem 
térítendő támogatás mérté-
két:  egy gyermeknél 1 millió, 
két gyermeknél 4 millió, há-
romnál 15 millió forintra.

A  kormány ingyenes típus-
terveket tett elérhetővé a csa-
ládok számára, így tervezési 
költség is megtakarítható.

A  családiotthon-teremtési 
kedvezmény 2015-ös beveze-
tése óta 233 ezer család vette 
igénybe, a kormány 754 milli-
árd forintot szánt erre a célra.

Régi-új képviselő a csabai közgyűlésben
A  hatályos jogszabályok 
alapján, a FIDESZ és a 
KDNP voltak jogosultak 
ara, hogy a nemrégiben el-
hunyt Hanó Miklós ön-
kormányzati képviselői 
helyére új képviselőt dele-
gáljanak.

A  jelölőszervezetek úgy 
döntöttek, hogy Nagy Sán-
dor töltse be a megürese-
dett képviselői helyet.

Nagy Sándor nem isme-
retlen a közéletben, mi-
vel tagja volt az első szaba-
don választott békéscsabai 
testületnek is (1990–1994) 
és jelenleg az egyetlen 
olyan személy a testület-
ben, aki ezt a folytonossá-
got képviseli. Ciklusokon 
keresztül, külsős bizottsá-
gi tagként vett részt az ön-
kormányzati munkában. 
2018-óta Herczeg Tamás 

országgyűlési képviselő 
kabinetvezetője.

– Képviselő úr! Milyen ér-
zés újra a közgyűlés mun-
kájában részt venni?

– Először is ilyen áron so-
sem szerettem volna képvi-
selő lenni, hiszen egy jó ba-
rát, Hanó Miklós elvesztése 
miatt kerültem be a testü-
letbe. Mindenképp meg-
tisztelő feladat és egy kicsit 
nosztalgikus is.

Az eskütételemet köve-
tően Herczeg Tamás – aki 
velem együtt tagja volt az 
1990-es képviselői testü-
letnek – megjegyezte, hogy 
szinte ugyan azon a helyen 
ülök, ahol 1990-től 1994-ig.

Bízom benne, hogy a kö-
vetkező Közgyűlésnek 
tényleges választói akarat-
ból lehetek majd tagja!

Folytatódik a Magyar 
Falu Program

Nem pusztán ábránd, de már 
kézzel fogható valóság, hogy 
a kormány által 2019-ben el-
indított Magyar Falu Prog-
ram megállítja a vidéki falvak 
elnéptelenedését. Az indulás 
óta eltelt négy esztendő alatt 
ezernél is több kistelepülés 
lakosságszáma indult ismét 
emelkedésnek. A  legutóbbi 
népszámlálás adatai alapján 
erre a Békéscsaba környéki te-
lepüléseken is van példa. A kö-
zeli kistelepülések egy részé-
ben megállt a lakosságszám 
csökkenése, míg más telepü-
léseken több évtized után újra 
emelkedett az ott élők száma.

2023-ban a Magyar Falu 
Program keretében a Falu-
si Civil Alapra pályázhat-
tak az 5000 lélekszámnál ki-
sebb településen működő civil 
szervezetek. Erre a pályáza-
ti forrásra 5 milliárd forintot 
biztosított a kormány. A falusi 
üzletek működőképességének 
segítésére, és új üzletek nyi-
tására tavaly év végén újabb 8 
milliárd forintos alappal írtak 

ki pályázatot, amelyen  átlago-
san 2,9 millió forintot nyertek 
az üzletek működtetői rezsi-
támogatásra, bérleti díjra il-
letve bértámogatásra.

AZ MFP keretében ezek-
ben a napokban újabb célte-
rületekre nyújthatnak be pá-
lyázatot az önkormányzatok. 
A  mostani komplex pályáza-
ti felhívásban a hét támogatá-
si cél, kategória közül egy pá-
lyázó egyet választhat. Az első 
kategória óvodaépületek fel-
újítása, korszerűsítése, férő-
helybővítése, erre legfeljebb 
ötvenmillió forint igényelhe-
tő. A  második cél az „egyéb 
önkormányzati ingatlanok” 
fejlesztése, itt szintén ötven-
millió forintra lehet pályáz-
ni; a következő a temetők inf-
rastrukturális fejlesztése, 
hatmillió forint a maximum 
támogatás; a negyedik kate-
góriában, az eszközbeszerzés-
nél ugyancsak hatmillió forint 
igényelhető. Játszótérfejlesz-
tésre is hatmilliós támogatás 
kérhető, kommunális eszkö-
zök beszerzésére pedig legfel-
jebb tizenötmillió forint. A he-
tedik kategóriánál, a tanya- és 
falubuszok beszerzésénél a 
maximális támogatási összeg 
18 millió forint.

A  pályázatokat decem-
ber 13-tól január 13-ig nyújt-
hatják be a települési önkor-
mányzatok.

Nagy Sándor az egyetlen, aki az első szabadonválasztott, 
és a jelenlegi képviselő-testületnek is a tagja
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Világszínvonalú 
sertéstelepek épültek

Az agrár területen két 
kiemelkedő beruházás 
készült el 2023-ban a 
választókerületben. 
Telekgerendáson 2400 
férőhelyes kocatelep, 
Békéscsabán pedig 
évi 25 000 vágósertés 
tenyésztésére alkalmas 
sertéstelep kezdte meg 
a működését.

Békés vármegye sertéste-
nyésztésében trendfordí-
tó lehet az idei esztendő, hi-
szen két, európai szinten is a 
legmodernebbek közé tarto-
zó sertéstelep kezdte meg a 
működését. Az elmúlt húsz 
évben folyamatosan csök-
kent Magyarországon a ser-
tésállomány száma, de ez a 
két új beruházás azt mutat-
ja, a tendencia megváltoz-
hat a következő években, és 
újra emelkedhet a honi állo-
mányszám.

Békéscsabán az 1970-es 
évek óta itt működő léte-
sítményt 2022-ben lebon-
tották és a helyén egy négy 

állattartó épületből álló, 
korszerű sertéstelepet épí-
tettek összesen több mint 14 
ezer négyzetméteres terüle-
ten. A  szeptemberi átadást 
követően a komplexumban 
évi 25 ezer vágósertést te-
nyésztenek majd, átlagosan 
115 kg-os élősúlyban, ami 
összesen 2900 tonna kibo-
csátást jelent.

Telekgerendáson ápri-
lisban avatták fel, majd 

májusban kezdte meg a 
tényleges működését az a 
kocatelep, amely az elmúlt 
éveket tekintve a választó-
kerület legnagyobb agrár-
beruházása. AFirst Farms 
Hungary Kft.  8 milliárd fo-
rintból, 2,5 milliárd forin-
tos állami támogatással, 
14 hónap alatt készült el. 
A  18  500 négyzetméteres 
(közel 2 hektáros!) épület-
együttesben 2400 koca fi -

aztatás történik meg. A ma-
lacokat, miután elérik a 6-7 
kg-os súlyukat, a szintén ta-
vasszal átadott pusztaföld-
vári telepre szállítják, és ott 
történik a tovább nevelé-
sük. A  telekgerendási tele-
pet, amely a működés meg-
kezdését követően 25-30 új 
munkahelyet biztosít a kör-
nyéken élőknek, a tervek 
szerint néhány éven belül a 
duplájára bővítik.

A First Farms Hungary Kft. telekgerendási kocatelepe

Az élhetőbb város 
kialakítása a cél
A Békéscsabai Városfejlesz-
tési Nonprofi t Kft. ügyveze-
tő-helyettese, Vass Csaba a 
megújuló város nagy beru-
házásainak tevékeny sze-
replője. Erről a munkáról 
így fogalmaz: 

– Egy város életében a fej-
lesztéseknek és a beruházá-
soknak nagyon fontos sze-
repük van. A megvalósuló 
programoknak köszönhető-
en javul a város infrastruk-
túrája, közszolgáltatásai, 
gazdasági fejlettsége, vala-
mint a városi lakosság élet-
minősége. Békéscsaba ese-
tén a legfőbb beruházási 
célok a gazdasági fellendülés 
támogatása, az infrastruktu-
rális fejlettség biztosítása, a 
város- a városi intézmények 

fenntarthatóságának előse-
gítése, a városi lakossági jólét 
biztosítása, illetve a kulturá-
lis és szabadidős lehetősé-
gek bővülése. A városban az 
elmúlt időszakban megva-
lósított pályázatok mutat-
ják az elért sikereket, legyen 
szó útfejlesztésről, vagy gaz-
dasági beruházásról, energe-
tikai, vagy szociális ágaza-
tot érintő fejlesztésről - ezek 
mind a közös munka, az el-
nyert támogatások eredmé-
nyei. Fontos feladatunk a to-
vábbiakban is Békéscsaba 
fejlődésének folyamatos biz-
tosítása, az elérhető támo-
gatások maximális kihasz-
nálásával, valamint azok 
színvonalas és szakszerű le-
bonyolításával.

Tegyünk az 
egészségünkért!
A téli hónapokban hajla-
mosak vagyunk a bezárkó-
zásra, és ez nem csak fi zi-
kai, de lelki értelemben is 
igaz. A hideg, és a szürkeség 
ellenére is tehetünk azért, 
hogy megőrizzük a mentális 
egészségünket. Ehhez adott 
néhány tanácsot Szferléné 
Dénes Pálma mentálhigié-
nés szakember, traumaori-
entált szaktanácsadó:

- Egy-egy kis séta sokat 
segíthet, hogy “kiszellőztes-
sük” a fejünket, átgondoljuk 
az adott napunkat, feldol-
gozzuk a minket ért impul-
zusokat, és az érzéseinket. 
Békéscsabán a liget, vagy 
az Élővíz-csatorna part-
ja is tökéletes egy ilyen sé-
tára, hiszen friss levegőn, 
nyugodtabb környezetben 

tartózkodhatunk. Fontosak 
az emberi kapcsolatok, és a 
kommunikáció. Beszélges-
sünk egymással, mert a ki-
mondott érzéseink már nem 
az ellenségeink! Jöjjünk ösz-
sze egy kis beszélgetésre ne 
csak a szomszédokkal, de a 
barátokkal, ismerősökkel 
is. A környezetünket alakí-
tó döntéshozóknak abban 
van felelősségük, hogy erre 
alkalmas tereket, közösségi 
helyeket alakítsanak ki. Egy 
ekkora városban szüksége 
van olyan helyekre, helyszí-
nekre, ahol szívesen töltik 
az időt az emberek a bará-
taikkal, alkalmasak egy kis 
beszélgetésre. Az emberi 
kapcsolatok ugyanis nagyon 
sokat segítenek a mentális 
egészségünk megőrzésében.

Békéscsabán van hagyománya 
a motoros találkozóknak
Már több mint tíz éve (2012-
ben volt az első) szervez 
évente több alkalommal is 
veterán motor kiállítást és 
motoros találkozót a Békés-
csabai Ipartestület Veterán 
Motoros Klubja. A  klub el-
nöke, Diószegi Gyula mel-
lett Alföldi Károly a program 
szervezője, aki így foglalta 
össze, hogy mitől különleges 
és népszerű a rendezvényük.

– Most már hagyományo-
san több ezer fős közönséget 
vonzanak ezek a rendezvé-
nyeink, ahova a magyaror-
szági klubok, magánsze-
mélyek mellett külföldről 
is érkeznek kiállítók és ér-
deklődők. A  kiállításnak és 

motoros találkozónak a kü-
lönlegességét talán az adja, 
hogy van alkatrészvásár és 
szakmai konzultáció, vala-
mint veterán és nem veterán 
motorokkal egyaránt érkez-
nek résztvevők. Az időseb-
bek nosztalgiáznak, a fi ata-
lok pedig rácsodálkoznak a 
régi technikákra. A  külön-
legességek között szerepel a 
Méray nevű motor, amely-
nek a gyárát éppen száz éve 
alapították. Ez volt az első 
magyar gyártású motor. 
Fontos megemlíteni, hogy 
erre a találkozóra azok jön-
nek el, akik a magyar motor-
kerékpár-gyártás technikai 
emlékét is őrzik.

Lehetőség a bánya tavak 
fejlesztésére
Az Arad mellett található 
Gyorok önkormányzata, a 
szabadkígyósi önkormány-
zat, és a Kenderföldek Egye-

sület közös konzorci-
umban egy olyan unios 

pályázat benyújtásán 
dolgozik, amellyel a Ken-

derföldek-bánya tavak-
Sza bad kí gyós turisztikai 

desz ti ná ció kialakítása a cél.
A készülő pályázat adta 

lehetőségeket, és a terveket 
így foglalta össze Csicsely 
Gergő, a Kenderföldek 
Egyesület elnöke:

– A célunk, hogy egy olyan 
kiállítási és egyben közös-
ségi teret hozzunk létre, 
ahol helyet kaphatna a tég-

la múzeum, de az ingatlan 
szabadidős rendezvény-
helyszínként is működhet-
ne és rekreációs célokat is 
szolgálhatna. A bázisa, ki-
indulási és infopontja le-
hetne egy bánya tavas csil-
lagtúrának, amely a tavak 
körül vezetne, majd becsat-
lakozna a Wenckheim ke-
rékpárútba. Ezzel a túrával 
megismerhető, és bemutat-
ható lenne az a természeti 
kincs, növény és állatvilág, 
amely különlegessé teszi 
ezt a területet. A pályázat-
tal a célunk a természeti ér-
tékek megőrzése mellett a 
terület részbeni rehabilitá-
ciója.

Vass Csaba, a Békéscsabai Városfejlesztési Nonprofi t Kft. 
ügyvezető-helyettese

Egy sikeres veterán motor kiállításon Alföldi Károly és 
Herczeg Tamás

Csicsely Gergő a Kenderföldek Egyesület elnöke
Szferléné Dénes Pálma egy rendhagyó tanórán a Baptista 
Általános Iskolában
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– Talán ez annak is kö-
szönhető, hogy a tagok több 
„irányból” jönnek. A  Bartók-
ból kötelezően járnak órára a 
szakgimnazisták, de jönnek a 
Körösparti Junior Fúvósok-
tól is – lényegében ők jelentik 
az utánpótlást. Szeretnek ná-
lunk játszani, mivel a zene-
kar szakmai fejlődést, és kö-
zösségi élményeket is nyújt. 
A  körösparti vasutas fúvó-
sok nívós koncerttermekben, 
nagy fesztiválokon is játsza-
nak, ami óriási élményt ad. 
Emellett a vármegye  több te-
lepülésén megfordultunk már, 
és az is hatalmas élmény, ha a 
közeli települések vagy a szü-
lővárosunk közönsége köszö-
ni vastapssal az előadást. Leg-
közelebb a vármegyében, a 
Nemzeti Kulturális Alap tá-
mogatásával adhatunk kon-
certet Szabadkígyóson és Két-
egyházán.

– Komoly logisztikát, és költ-
séget jelenthet egy ekkora ze-
nekar utaztatása, a szállás 
foglalás, a hangszerek szállí-
tása. Ennek ellenére vannak 
felkéréseik?

– Szerencsére viszony-
lag sok fellépési lehetősé-

günk van. Sőt, a jelenleginél 
több koncertet is adhatnánk, 
de amatőr zenekar vagyunk. 
A  tagokat, a zenészeket nem 
lehet úgy mozgatni, mint egy 
profi  zenekar esetében, hiszen 
a mi fúvósaink iskolába jár-
nak, dolgoznak, a zenélés mel-
lett más kötelezettségeik is 
vannak.

– Visszatérve a fesztiválok-
hoz. Milyen kedves emlékek 
maradtak meg a legutóbbi fel-
lépésekről?

– Még mindig nem nevezhe-
tő mindennapinak, hogy vala-
ki elutazzon külföldre. Nem is 
egy olyan zenekari tag van, aki 
velünk jutott el először a ten-
gerhez. De említhetném a nyá-
ri toszkánai fellépésünket. 

Összebarátkoztunk más ze-
nekarok tagjaival , és az egyik 
fúvósunk később, amikor eu-
rópai körúton volt, Svéd-
országban a Toszkánában 
megismert baráti társaság 
tagjainál szállt meg.

– Hetvenöt év alatt mennyit 
változott a zenekar reperto-
árja?

– Az elmúlt két évtized ho-
zott jelentős változást. Szűcs 
Csaba harsonatanár tizenegy 
évig vezényelte az összevont 
zenekart. Kilenc éve vette át 
Döge Csaba a zenekar vezeté-
sét. Azóta adtunk ki CD-t, ké-
szítettünk koncert felvétele-
ket. A  repertoáron egyaránt 
szerepelnek könnyűzenei fel-
dolgozások, magyar zene-

szerzők, vagy kortárs külföl-
di szerzők művei, valamint 
közismert indulók. Vegyít-
jük a műfajokat, a fúvószene 
mellett kitekintünk másfelé 
is, tehát nem egy átlagos „re-
zesbanda” a körösparti fúvó-
sok. A  nyitottság pedig nem 
csak a zenei palettán mutat-
kozik meg. Nyitott a közös-
ség, bárki jöhet zenélni, együtt 
muzsikálnak házaspárok, 
szülők a gyermekeikkel is a 
zenekarban. Csak az elmúlt 
húsz-huszonöt évben legalább 
ötszáz zenész fordult meg ná-
lunk. Ebből kiindulva bizton-
sággal kijelenthető, hogy a 
Körösparti Vasutas Koncert 
Fúvószenekarnak, és elődei-
nek ezernél is több zenész volt 
a tagja.

A Körösparti Vasutas Koncert Fúvos Zenekar az idén nyári, toszkánai turnén

– De öröm volt, amikor 
meghívhattam Kecskemét-
re egy rendezésre, nála pedig 
három darabom fut. Kovács 
Krisztián a független világ-
ban dolgozik, most láttam 
egy előadásban – szenzáci-
ósan játszott. Gulácsi Tomi-
val és Gulyás Attilával Nyír-
egyházán a Funny Girlben 
dolgoztam együtt; rendez-
tem őket. Tehát kapcsolódá-
si pontok azért vannak...

– Másodjára rendezel Bé-
késcsabán. Lehetne ez kicsit 
sűrűbb jelenlét?

A Vesztegzár a Grand Ho-
telben volt az első rendezé-
sem Békéscsabán. Akkor 
Fekete Péter volt az igazga-
tó, aki minden évben kere-
sett, hogy jöjjek rendezni. 
Sok év eltelte után találtunk 
ismét időpontot, immár Se-
regi Zoltán vezetése alatt. 
Furcsa is, hogy azóta nem 
dolgoztam itt, az idő hiánya 
miatt alakult így.

– Mennyire volt saját dön-
tés, hogy itt, Békéscsabán te 
rendezed a Legénybúcsút?

– Nyugaton nagyon men-
nek az úgynevezett „repli-
ka” előadások. Ennek a lé-
nyege, hogy az eredetivel 
azonosak a díszletek, a jel-
mezek, a zenék... Tehát szin-
te minden, csak a színészek 
változnak. Amit Budapes-
ten rendeztem, annak a rep-
lika előadásai mennek más 
színházakban, és Nagy Sán-
dor barátom szokta ezeket 
színpadra vinni. Most kivé-
telesen én kértem, hogy a bé-
késcsabai előadást magam 
rendezhessem.

– A december kilencedikei 
premier mennyi lehetőséget 
adott arra, hogy több időt 
tölts Békéscsabán a szüle-
iddel, a testvéreiddel, a csa-
láddal?

– Annyit, amennyit sze-
retnék a családdal lenni, so-
hasem tudok. Egy csodála-
tos, összetartó családunk 
van édesapámmal és édes-

anyámmal, a testvéreimmel 
és az ő családjaikkal. Any-
nyira élvezetes velük len-
ni, hogy ha tehetném, meg-
állítanám az időt, hogy ez 
mindig így legyen. A  csalá-
dunkból csak én élek Buda-
pesten, ezért is hiányoznak 
a találkozások. Most nagyon 
jó volt, hogy egy kicsit többet 
lehettem itthon nem csak 
gasztro, hanem lelki érte-
lemben is. 

– Mi az, amit magaddal vittél 
Békéscsabáról, milyen útra-
valót kaptál ettől a várostól, 
ettől a közegtől, és a csalá-
dodtól?

– Az „útravalónak” van egy 
családi vonatkozása. Édes-
apám intellektusa, oltha-
tatlan tudásszomja nagyon 
megmaradt bennem. Ez a 
mentalitás egyre inkább tet-
ten érhető volt a felnőtté vá-
lásomban is. Az a fajta szem-
lélet, hogy minél többet kell 
tudnom a világról ahhoz, 
hogy interpretálni tudjam 
azokat a gondolatokat, ami-
ket megfogalmazok, a mai 
napig kitart. Nagyon szeret-
tem Békéscsabán lakni. Min-
dig azt mondom, hogy ennek 
a városnak tökéletes a mére-
te. Befogadható. Nem is tu-
dom elképzelni, hogy Buda-
pesten, hogyan lehet felnőni, 
ahol egy gyerek számára be-
fogadhatatlan távolságok, 
impulzusok, információhal-
maz van. Gyerekként tud-
tam, hogy itt hol a bank, a 
rendőrség, a kórház, a stadi-
on, a pályaudvar.... Olyan ki-
csit, mint a Tesz-vesz város. 
Békéscsabáról ered a futball 
szeretete is. A  90-es évek-
ben a Békéscsaba nagyon jól 
futott Pásztor József veze-
tésével. Az első tizennyolc 
évünkben töltjük meg azt a 
batyut, amivel aztán elin-
dulunk a világba. Olyan út-
ravalót kapunk ez alatt az 
idő alatt, ami meghatároz-
za a teljes további életünket. 
Én itt kaptam a természet 
szeretetét, ami egyfajta ur-
bánussággal is párosul. Bé-
késcsaba számomra A  TÖ-
KÉLETES VÁROS!

Jelenet a Legénybúcsú című darabból (Fotó: A-TEAM/Nyári Attila)

75 éves a Körösparti Vasutas Koncert Fúvószenekar

Nem egy „rezesbanda”
Interjú
Szente Vajkkal
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Van-e teendő télen a kiskertben?
Beköszöntött a november 
végi mínuszokkal a tél, s 
ezzel együtt a természet is 
álomba merült. A kertész-
kedés szerelmesei is rápi-
hennek ilyenkor a tavasszal 
kezdődő munkákra, de 
vannak olyanok, akik ilyen-
kor is feladatot keresnek 
a gyümölcsösben. Hankó 
Dávid kertészmérnökkel, a 
békéscsabai Magyar Udvar 
szakemberével arról be-
szélgettünk, hogy valóban 
van-e teendő ilyenkor a 
kiskertekben?

– Első szabályként azt mon-
danám, hogy a fagyok idején 
a kerttulajdonosok húzódja-
nak a kályha közelébe, és él-
vezzék a szoba melegét - kez-
di a választ nevetve Dávid, 
majd hozzáfűzi, ilyenkor is 
akad teendő a kertekben. - 
Rendszerint az első fagyok 
megérkezése után hullanak 
le a falevelek, ilyenkor válnak 
csupasszá a fák. A  leveleket 
mindig össze kell gyűjteni, és 
érdemes azokat a komposztba 
tenni, hiszen így értékes hu-
muszt, későbbi tápanyagot ál-
líthatunk elő.

– Sok helyen olvasható, hogy 
a lemosó permetezés ősszel, 
tavasszal, de akár a téli idő-
szakban is szükséges. Való-
ban többször kell elvégezni 
ezt a műveletet?

– Amennyiben adottak a kö-
rülmények, akkor érdemes el-
végezni a lemosó permetezést 
télen is. Erre azonban ezek-
ben a hónapokban ritkán van 
lehetőség, mert a lemosó per-
metezéshez szélcsendes idő, 

és plusz tizenöt celsius fok fö-
lötti hőmérséklet szükséges. 
Azt szoktuk javasolni, hogy 
tavasszal, a metszést követő-
en végezzék el a kerttulajdo-
nosok ezt a növényvédelmet.

– Említette a metszést. Van 
értelme akár januárban, feb-
ruárban ilyen munkát végez-
ni?

– Amennyiben nincs fagy, 
akkor lehet metszeni, de ak-
kor is inkább csak az almater-
mésűek metszését javaslom. 
Amennyiben fagy van, akkor 
azokat sem. Fagy esetében 
ugyanis, ha puszta kézzel hoz-
záérünk a fához, az égési sé-
rülést okoz. Talán ez furcsán 
hangzik, de gondoljunk bele, 
hogy a nyugalmi állapotban 
lévő, nulla fokhoz közeli faág-
hoz a harmincöt-harminchat 
fokos testhőmérsékletű ke-
zünkkel hozzáérve milyen hő-
mérséklet különbségnek tesz-
szük ki a növényt. Olyan ez, 
mintha hozzánk valaki forró 
vaspálcával közelítene...

– Fagyban, télen tehát ne 
metszünk. Tavasszal mikor 
az ideális a kezdési időpontja 
ennek a munkának?

– Azokban a kertekben, 
ahol nincs jelentős mennyi-
ségű gyümölcsfa, érdemes 
a rügypattanás időszakára 
időzíteni a metszés kezdetét. 
Ahol sok fa van, ott hamarabb 
érdemes elkezdeni, hogy ad-
digra végezzünk a munkával, 
mire a rügyek kipattannak. 
Ez azért fontos, mert amikor 
virágba borulnak a fák, akkor 
az energiát a virágképződés-
re koncentrálják. Viszont ha 
még akkor is metszünk, akkor 
a virágképzés helyett a fa seb-
gyógyításra irányítja az ener-
giáit. Ezáltal kevesebb virág, 
kevesebb termés képződhet.

– Hogyan tudjuk megvédeni a 
fagytól az erre érzékeny gyü-
mölcsfáinkat?

– Már nincsenek olyan hi-
deg telek, mint évtizedekkel 
ezelőtt, illetve a gyümölcs-
fák jelentős része is fagytű-

rőbb. Sokan gondolják példá-
ul, hogy a füge elfagy, de a ma 
kapható alanyok a mínusz ti-
zenöt-húsz fokot is kibírják. 
Az egzotikus növények között 
természetesen vannak ame-
lyek nem tolerálják a fagyokat, 
mint a banán, vagy a citrom-
fák. Ezeknél használhatunk 
fűthető fóliát, de megvédhet-
jük a növény tövét az ősszel 
összeszedett falevelekkel is.

– Hamarosan itt a karácsony. 
Mit javasol annak érdekében, 
hogy minél tovább meg tudjuk 
őrizni az ünnepi fenyőfánkat a 
tűlevelek lehullásától?

– Először is a fenyőfa vá-
sárlásánál arra kell fi gyel-
nünk, hogy a fa alső részén 
lévő tűlevelek zöldek legye-
nek. Amennyiben barnultak, 
az azt jelenti, hogy a növény 
régebben volt kivágva. A fris-
sességet úgy is ellenőrizhet-
jük, hogy végighúzzuk a ke-
zünket egy ágon. Amennyiben 
lehullanak, vagy a kezünkben 
maradnak a tűlevelek, akkor 
az bizonyíték rá, hogy a fe-
nyőt nem frissen termelték 
ki. A  friss vágású növény ki-
választása után - és ez igaz 
a gyökeres fenyőkre is - a la-
kásba „költöztetés” során tö-
rekedjünk egyfajta hőlépcső 
kialakítására. Ne azonnal a 
meleg lakásba vigyük a nö-
vényt. Egy napot pihentessük 
a garázsba, vagy kamrába, 
ahol melegebb van mint a kin-
ti hőmérséklet, de nem any-
nyira, mint a lakásban. Ezzel 
a hőlépcsővel könnyebben al-
kalmazkodik a fenyő a hőmér-
séklet emelkedéshez, és to-
vább megtartja a frissességét.

Hankó Dávid kertészmérnök szerint elsősorban a tavaszi 
munkákra készülhetünk fel a téli hónapokban
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Meg kell oldani a 
kulturált parkolást!

Aki reggel, vagy a délutáni 
órákban közlekedik Békés-
csabán, számtalanszor ta-
pasztalja, hogy dugók, köz-
lekedési káosz alakul ki a 
tanintézmények  környé-
kén. Persze akad olyan terü-
let is, ahol a gyermekeikért 
autóval érkező szülők kép-
telenek szabályosan meg-
állni, vagy ezt csak úgy old-
hatják meg, hogy az autóból 
kiszállva, vagy beszállva egy 
esősebb időszakban térdig 
sárosak lesznek. Ennek az 
áldatlan állapotnak a meg-
oldásán dolgozik Paláncz 
György önkormányzati kép-
viselő, tanácsnok.

– Kiemelten fontosnak 
tartom a tanintézmények 
környéki kulturált parko-

lás megoldását. Ennek ér-
dekében már készíttettem 
terveket a Szeberényi téri 
helyzet, és a Szent László 
utcai iskola környéki prob-
lémák kezelésére is. Előb-
bi esetében jelenleg lehető-
ség sincs az autóval történő 
szabályos megállásra, utób-
binál pedig esős időben sár-
tengerbe lépnek az autóból 
kiszállók. Egy olyan tele-
pülésnek, mint Békéscsa-
ba, meg kell oldania ezeket 
a problémákat úgy, hogy az 
infrasturuktúra fejlesztésé-
vel párhuzamosan kulturált 
parkolási lehetőségeket biz-
tosítunk a gyermekeiket is-
kolába vivő szülőknek – fo-
galmazott Paláncz György 
tanácsnok.

Paláncz György oktatási ügyekért felelős tanácsnok, ön-
kormányzati képviselő

A térség hagyományai, ízei közös értékek

Csabaszabadiba a hagyományos Alma-napra a szlovákiai 
szomszéd településről is érkeznek vendégek

Két éve rendezték először, de már most több ezer látogatót 
vonz a Telekgerendási Káposzta Fesztivál

A Szenti István napi ünnepség és Folklór Fesztivál hagyo-
mányosan Kétsoprony legnagyobb kulturális rendezvénye

Messze földön híres a Kétegyházi Pogácsa fesztivál, ame-
lyet idén 15-ször rendeztek meg

22-szer gyűlt össze a város és a környező települések apra-
ja-nagyja a csorvási Gazda Napon és Fogathajtó Versenyen

A Gerendási Hársfa Fesztivál minden évben főző verseny-
nyel, nagyszerű hangulatban zajlik

XXI. alkalommal adott otthon Kondoroson a Betyár Napok-
nak a Csárda melletti terület

Hagyományteremtő szándékkal rendeztek Szabadkígyóson 
Kastély futam néven fogathajtó versenyt

Az Újkígyósi Galiba Napok a településen sokaknak megél-
hetést adó libatartásnak állít emléket a főzőversennyel

A Gondosóra 
biztonságot ad!
Európában egyedülálló 
programot indított a kor-
mány Gondosóra néven. Az 
eszközről, amit már több 
mint 400  000-en igényel-
ték, Herczeg Tamás csalá-
di, szociális és egészségügyi 
tanácsadója, Pálfi -Rigó 
Krisztina mondta el a gon-
dolatait:

– Hálás vagyok, hogy 
részt vehettem a Gon dos-
óra népszerűsítésében és 
nagyon örülök, hogy ilyen 
nagy számban igényelték a 
65 felettiek. Nem le-
het eléggé hang-
súlyozni, hogy 

mekkora segítség tud len-
ni ez a kis eszköz szüleink, 
nagyszüleink biztonságban 
tudásához. Karácsony köze-
ledtével talán még nagyobb 
teret tölt be az életünkben 
a családi összetartozás és 
ezzel együtt az idős szeret-
teinkről való gondoskodás, 
amiről soha nem szabad 
megfeledkeznünk. Figyel-
nünk és vigyáznunk kell rá-
juk a jövőben is.  A Gon dos-
óra program egy nagyon jó 
ötlet, amit leginkább az bi-

zonyít, hogy mennyi 
idős vette igénybe 

és használja.

Pálfi -Rigó Krisztina számára a család- és a család szerete-
te a legfontosabb

Csaba a kerékpáros 
turizmus térképén!

A Békési Kastélyok Bringás 
Vándortáborban nyáron 22 
turnusban ötszáznál is több 
diák tekerte körbe a vármegye 
nagy részét. A hét napos, 300 
kilométeres túra koordináto-
ra, útvonalának tervezője, és 
több csoportnak a túraveze-
tője Kocziha Attila volt, aki a 
megkeresésünkre elmondta:

– Az idei évtől Békéscsabá-
ról mindenki tudja, hogy a ke-
rékpározás fővárosa. Ezt bi-
zonyítja, hogy az Andrássy út 
lett az ország kerékpáros fő-
utcája, valamint az Arcanum 
hotelt választották idén az év 
kerékpárosbarát létesítmé-
nyének. Szintén ebben az év-
ben nyerte el a Wenckheim 
turista- és kerékpárút az év 
kerékpárútja címet. Miköz-

ben mi békéscsabaiak büsz-
kék vagyunk ezekre az elis-
merésekre, a kerékpárútjaink 
az épített örökségünk, a szép 
épületek, a kastélyok, a ter-
mészeti kincseink akkor vál-
nak különösen nagy értékké, 
ha ezeknek köszönhetően a 
turizmus is fellendül. Az idén 
első alkalommal megrende-
zett bringás vándortáborba 
az ország minden pontjáról 
jöttek diákok, és bízom ben-
ne, hogy ez jövőre is így lesz. 
Azzal, hogy tartalmas prog-
ramokat, komplex túraútvo-
nalat tudunk biztosítani a 
bringásoknak, a vármegye-
székhely és környéke a kerék-
páros turizmus térképére is 
felkerült – zárta szavait a tú-
ravezető.

Kerékpáros túra csoport, középen a vezetővel, Kocziha Attilával
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Márton Anita búcsúzik, de nem 
szakadt el a dobó szakágtól

A békéscsabai atlétika 
legfényesebb csillaga 
fejezte be a pályafutását 
ez év nyarán, amikor 
a budapesti atlétikai 
világbajnokság után 
a Csapatbajnokságon 
állt utoljára dobókör-
be versenyen. Márton 
Anita a magyar atlétikai 
egyetlen világbajnoka, 
emellett olimpiai bronz-
érmes, és szabadtéri vi-
lágbajnoki ezüstérmes. 
Eperjesi László edző 
(volt) tanítványával a 
legszebb sportemlékek-
ről, és az új feladatokról 
is beszélgettünk.

– Amikor egy sportági le-
genda bejelenti a „visz-
szavonulását”, és a sport-
barátok szeretnék még 
versenyezni látni, kicsit re-
ménykedve teszik fel a kér-
dést: végleges a döntés?

– Ez most már teljesen 
végleges. Egy hosszú fo-
lyamat eredményeként ju-
tottam el eddig a döntésig. 
A  karrierem során többször 
felmerült, hogy mikor is kel-
lene pontot tenni az „i”-re. 

A  covid időszakban, és a to-
kiói olimpia után is felvető-
dött a gondolat, de nagyon 
nagy motiváció volt, hogy 
a budapesti atlétikai világ-
bajnokságon sportolóként 
vehessek részt. Ez a dön-
tés azért is végleges, mert 
az edzések nem olyan szám-
ban, nem olyan intenzitással 
vannak jelen az életemben, 
mint amilyenre szükség len-
ne az élsporthoz.

– Melyik az a siker, verseny, 
amely a legemlékezete-
sebb, vagy a legkedvesebb 
számodra? 

– Mindenféleképpen a 
rioi olimpiai bronzérmem. 
Sok felejthetetlen pillanat 
volt az évek során, de a leg-
nagyobb siker számomra, 
hogy a versenyek versenyén, 
az olimpián felállhattam a 
dobogóra. Hihetetlenül ki-
élezett versenyen volt, ahol 
voltam negyedik, de azo-
nos eredménnyel a harma-
dikkal, de voltam harmadik, 
és voltam második azonos 
eredménnyel a harmadik 
helyezettel. Ott értem el a 
mai napig fennálló országos 
csúcsot a 19 méter 87 cen-

timéterrel. Így tényleg ez a 
legkedvesebb verseny szá-
momra, de a rangsorban a 
fedettpályás világbajnoki 
aranyérem következik.

– Visszatekintve a pályafu-
tásodra van-e hiányérze-
ted?

– Teljesen elégedett va-
gyok. Talán ami miatt 
egy egészen pici hiány-
érzetem lehet, hogy a két 
fedettpályás Európa-bajno-
ki aranyérem mellett nem 
sikerült szabadtéren kon-
tinensbajnokságot nyer-
ni. De ezzel együtt is telje-
sen elégedett vagyok, hiszen 
ezelőtt 15 évvel nem gon-
doltam volna, hogy ilyen 
magasságokba jutok, és 
ilyen sikereket érhetek el 
a sportolói pályafutásom 
alatt.

– Szegedi születésű vagy, 
mégis a Békéscsabai Atlé-
tikai Club színeiben spor-
toltál másfél évtizeden 
keresztül. Mi az, amit a 
klubnak, és Békéscsabának 
köszönhetsz?

– Gyakorlatilag az egész 
sportolói karrieremet. Ha 

2007-ben nem fogadtak vol-
na be, és nem segítették vol-
na a felkészülésemet, ak-
kor talán soha nem értem 
volna el ezeket az eredmé-
nyeket. Az amilyen szeretet 
és támogatás övezi a spor-
tot Békéscsabán, az tényleg 
egyedülálló. Mindig ott áll-
tak mögöttem és segítették 
a felkészülésemet. Ezt nem 
csak az anyagiakra értem. 
Mindig éreztem a fi gyelmet, 
a támogatást, és azt, hogy ez 
a város, az itt élő emberek 
szeretik a sportot.

– Milyen új feladatok vet-
ték át a sport helyét az éle-
tedben?

– Van egy majdnem három 
éves kislányom, aki már el-
kezdte a bölcsit. Nem titok, 
hogy szeretnénk Lucának 
egy kistesót. Tehát a csa-
ládbővítés is a célok között 
szerepel, de ezzel együtt az 
új munkám is új feladatokat 
ad. A Magyar Atlétikai Szö-
vetségnél kaptam egy állás-
lehetőséget: a magyar dobó 
szakágat irányítom. Így kö-
zel tudtam maradni a ked-
venc sportomhoz és szak-
ágamhoz.

Márton Anita a családdal és Eperjesi László edzővel

Köszönet a magyar és a békéscsabai sport képviseletében 
elért sikereket!

A világ elitjéhez közelít a magyar labdarúgó-válogatott

Évtizedes rekordok dőltek 2023-ban!
A 2024-es labdarúgó 
Európa-bajnokságra ké-
szülhet a magyar futball 
válogatott, amely veret-
lenül zárta az idei esz-
tendőt. A csapat veretle-
nül vívta meg a selejtező 
mérkőzéseit, első 
helyen jutott tovább, és 
a jövő évi csoportban 
a házigazda németek 
mellett Svájccal és 
Skóciával kell megvívnia 
a továbbjutó helyekért. 
Bár a FIFA világranglis-
tán elfoglalt helyezések 
nem mérvadóak, de 
érdekesség, hogy míg a 
magyar válogatott idén 
öt helyet előre lépve 
27-ként zárja az évet, a 
németek változatlanul 
16-ok, a svájciak pedig 
négy helyezést rontva a 
18. helyen találhatók a 
listán. Papíron a csoport 
leggyengébb csapata a 
két helyet visszacsúszó 
Skócia a 36.

Az év utolsó két mérkőzését, 
a novemberieket is veretle-
nül hozta le a magyar váloga-
tott, és ezzel már 12 meccsen 
és 14 hónapja veretlen.  Leg-
utóbb tavaly szeptember 26-
án, az olaszoktól szenvedtünk 
(2–0-s) vereséget a Nemze-
tek Ligájában, azóta hétszer 
nyertünk és ötször játszot-
tunk döntetlent.  A  12 mecs-
cses veretlenségi széria új re-

kord Marco Rossi kapitányi 
időszakában,  az eddigi csúcs 
11 meccs volt 2020–2021-ben. 
Egymás után 12 meccsen leg-
utóbb 2000. március 29. és 
2001. június 2. között maradt 
veretlen a nemzeti csapatunk, 
de akkor a 12-ből három volt 
tétmeccs, most nyolc.12-nél 
több mérkőzést veretlenül pe-
dig ezt megelőzően az 1954-
es vb-döntő után vívott meg 
a válogatott, 1954. július 4-ét 
követően legközelebb 18 ve-
retlen meccs után, 1956 feb-
ruárjában kaptunk ki.

A  magyar válogatott 1976, 
vagyis 47 év után zár ismét ve-
retlenül egy naptári évet. Igaz 
abban az évben volt egy Me-
xikó elleni, 4–1-es idegenbe-
li vereségünk, csakhogy ezt a 
magyar szövetség nem ismert 
el hivatalos találkozóként. Így 
a hivatalos meccseket nézve, 
1975. október 15. és 1977. feb-
ruár 10. között is volt egy 12 
meccses veretlen sorozatunk.

Európában jelenleg magyar 
válogatotté a leghosszabb ak-
tív veretlenségi széria, a vilá-
gon pedig csak Algéria (16) és 
Kolumbia (16) őrzi veretlen-
ségét ennél több mérkőzésen 
keresztül.

A  magyar válogatott  1985 
után először jutott tovább 
pótselejtező nélkül és első he-
lyen egy selejtezőcsoportból.

És ha már büszkék vagyunk 
a magyar válogatottra, le-
gyünk büszkék békéscsaba-
iként arra is, hogy a nemzeti 

csapatnál két olyan szakem-
ber is szerepel, akiknek van 
valamilyen kötődésük Békés-
csabához.

A  nemzeti csapat pálya-
edzője az a Laczkó Zsolt, aki 
az Előre utolsó élvonalbe-

li szezonjában erősítette a li-
la-fehéreket, és szélső hát-
védként is öt találatig jutott. 
(pályafutása második leg-
eredményesebb idénye volt 
a gólszerzés szempontjából. 
Laczkó Zsolt egyébként meg-

fordult játékosként az Olim-
piakoszban, a Samp do ri á ban, 
a Leicester Cityben, a Vicen-
zá ban, a Fradiban, a Honvéd-
ban vagy a Debrecenben, és 
22-szer a válogatott mezét is 
magára ölthette.

A  válogatott szertárosá-
nak, Hegyesi Lászlónak szin-
tén van békéscsabai kötődé-
se, hiszen a lila-fehérekkel az 
élvonalban is szerepelt. Ő tíz 
éve tagja a felnőtt magyar vá-
logatott stábjának. 

A 2023-as év számokban
FELKÉSZÜLÉSI MÉRKŐZÉS
• Március 23., 19.30: ........... Magyarország–Észtország .......1–0
EB-SELEJTEZŐK
• Március 27., 20.45: ........... Magyarország–Bulgária ............3–0
• Június 17., 18.00: .............. Montenegró–Magyarország ......0–0
• Június 20., 20.45: ............. Magyarország–Litvánia .............2–0
• Szeptember 7., 20.45: ...... Szerbia–Magyarország .............1–2
FELKÉSZÜLÉSI MÉRKŐZÉS
• Szeptember 10.: ............... Magyarország–Csehország ...... 1–1
EB-SELEJTEZŐK
• Október 14.: ...................... Magyarország–Szerbia ............. 2–1
• Október 17.: ....................... Litvánia–Magyarország .............2–2
• November 16.: .................. Bulgária–Magyarország ............2–2
• November 19.: .................. Magyarország–Montenegró ......3–1

A G-csoport végeredménye
1. MAGYARORSZÁG 8 5 3 – 16–7 +9  18
2. Szerbia 8 4 2 2 15–9 +6  14
3. Montenegró 8 3 2 3 9–11 –2  11
4. Litvánia 8 1 3 4 8–14 –6  6
5. Bulgária 8 – 4 4 7–14 –7  4

A 2024-es Európa-bajnokság programja a magyar válogatott számára
A-CSOPORT
JÚNIUS 14., PÉNTEK
• 21.00, München:

Németország–Skócia
JÚNIUS 15., SZOMBAT
• 15.00, Köln:

MAGYARORSZÁG–Svájc
JÚNIUS 19., SZERDA

• 18.00, Stuttgart: Német-
ország–MAGYARORSZÁG

• 21.00, Köln: Skócia–Svájc
JÚNIUS 23., VASÁRNAP
• 21.00, Stuttgart:

Skócia–MAGYARORSZÁG
• 21.00, Frankfurt:

Svájc–Németország
(A döntőt pontosan a nyitó mérkőzés után egy hónappal, július 14-én  
rendezik Berlinben. Az optimista magyar futball drukkerek biztosan 
nem terveznek erre a napra egyéb programot...)

Régen ünnepelhetett ilyen sikeres évet a magyar közönség (Fotók forrása: valogatott.mlsz.hu.) Laczkó Zsolt pályaedző

Hegyesi László felszerelés 
felelőslős
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2023 Tehetség díjasai
Harmadik alkalommal 
került kiosztásra ebben 
az évben a Herczeg Tamás 
által alapított Tehetség díj. 
Az elismerést Békéscsaba 
és térsége országgyűlési 
képviselője 2021-ben azzal 
a céllal hozta létre, hogy 
elismerését fejezze azok-
nak az általános iskolai 
ballagó diákoknak, akik az 
eddig életszakaszukban ki-
válóan teljesítettek, példát 
mutattak szorgalomból, 
kitartásból, közösségi 
munkából.

Friedrich Nietzsche írja: 
„Mindenkiben van született 
tehetség, de csak kevesek-
ben van elegendő szorga-
lom, kitartás és energia...”. 
Aki rendelkezik a kellő 
szorgalommal, kitartással, 
és ezáltal kitűnik a társai 
közül, méltó a teljesítmé-
nye elismerésére. A díjat, és 
a vele járó emléklapot, vala-
mint pénzjutalmat Herczeg 
Tamás az általános iskolák 
tantestületeinek javaslata 
alapján adja át az elismerés-
ben részesülő diáknak.

A  képviselő a Tehetség 
díjról így nyilatkozott: - 
Szeretném az elismerése-
met, a tiszteletemet kife-
jezni azoknak a diákoknak, 
akik az eddigi életszaka-
szukban kiválóan teljesítet-
tek, és természetesen azok-
nak a családoknak is, akik 
nevelik ezeket a gyerekeket, 
akik segítenek a kiteljese-
désükben. Köszönetet kell 
mondanom a tanároknak, 
nevelőknek is, mert fontos 
szerepük van abban, hogy 
a gyerekek tizennégy éve-

sen készen állnak a követ-
kező évek kihívásaira. Bé-
kés megye egy jó hely, egy 
élhető, szerethető hely, ahol 
vannak tehetséges, sok-
ra hivatott gyerekek. Szá-
mos dolog kell ahhoz, hogy 
egy fi atal itt boldoguljon, 
ne vágyjon el a szülőföldjé-
ről, s ha el is költözik a ta-
nulmányai miatt, a későbbi-
ekben visszajöjjön. Nagyon 
pici gesztusnak gondolom 
ezt a díjat – ami talán egy-
gyel több szálat jelent majd 
a szülőföldhöz kötődésben… 
Azt tervezem, hogy amíg or-
szággyűlési képviselőként 
dolgozok, addig évről évre 
megtisztelem a legjobban 
teljesítő diákokat ezzel a 
díjjal. A Tehetség díjat tehát 
ebben a formában tovább 
szeretném vinni, esetleg egy 
kicsit ki is bővülhet a díja-
zottak köre. Sok a kiváló ta-
nuló, de számos diák nem a 
tanulmányi eredményeivel 

tűnik ki a többiek közül, ha-
nem sportteljesítményével, 
vagy művészeti területen ér 
el sikereket. A  díj tehát egy 
jelképes elismerés, ami azt 
akarja kifejezni, hogy ma-
gam fontosnak tartom a te-
hetséget, a kitartást, a szor-
galmat.

• BÉKÉSCSABA: Szathmáry 
Zsombor Péter, illetve 
megosztott díjként Nagy 
Anna Angyalka és Pálin-
kás Janka Viola.

• CSORVÁS: Rusz Eliza.
• GERENDÁS: Sajben Mercé-

desz Réka.
• KÉTEGYHÁZA: Csumpilla 

Bence.
• KÉTSOPRONY (megosztott 

díj): Laurinyecz Helga, 
Szenczi Szonja.

• KONDOROS: Pogonyi István.
• SZABADKÍGYÓS (megosz-

tott díj): Lehoczki Luca, 
Szkaliczki Áron.

• ÚJKÍGYÓS: Rákóczi Kolos.

A békéscsabai Savio Szent Domonkos Katolikus iskola 
diákjai közül Nagy Anna Angyalka és Pálinkás Janka Viola 
megosztva kapták idén a Tehetség díjat

Recept tippek a karácsonyi menühöz
A karácsonyi menü sok családban a hagyományok alapján évről évre ugyanaz, de vannak olyan 
háziasszonyok, akik mindig valami új fi nomsággal lepik meg az asztalhoz ülőket. Az ünnepi 
ételek elengedhetetlen része sok helyen - főleg a szlovák felmenőkkel rendelkezők körében - 
a töltöttkáposzta, míg mások a halat tartják kötelező alapanyagnak. Ebben az évben az eredeti 
szegedi halászlé receptjével, egy sörös-mézes sertéscombbal, valamint egy isteni fi nom 
almás sütivel adunk tippeket a karácsonyi fogások elkészítéséhez. (Forrás: mindmegette.hu.)

Szegedi halászlé (az igazi!)
HOZZÁVALÓK: 
• 60 dkg tisztított ponty
• 60 dkg tisztított harcsa
• 40 dkg vöröshagyma
• 1 dkg fokhagyma
• 1 db erős paprika
• 2 dkg só
• 4 dkg szegedi fűszerpaprika

ELKÉSZÍTÉS:
A  megtisztított halakat kifi lézzük, majd kb. a 
harmadát félretesszük. Fazékba feltesszük főni 
a halat a csontokkal, fejjel együtt. Hozzáadjuk a 
félbe vágott vöröshagymát, majd sózzuk, borsoz-
zuk. Beletesszük a fokhagymát is és megszórjuk 
őrölt pirospaprikával. Felöntjük 2 liter vízzel, és 
lassú tűzön kb. Két-két és fél órát főzzük. A meg-
maradt halfi léket beirdaljuk, felkockázzuk, meg-
szórjuk kevés sóval és felhasználásig hűtőbe rak-
juk. Ha az alaplé elkészült, átpasszírozzuk egy 
tésztaszűrőn, fakanállal vagy húsverő kalapács-

csal mozgatva a szűrőben a kimert halcsontokat. 
Erre azért van szükség, hogy a halcsontról lejöj-
jön a hús, és ez fogja tartalmassá tenni az alap-
levet. Ha megvagyunk az alaplével, felforraljuk 
a levest, majd belerakjuk a már előkészített hal-
kockákat. Ezt követően már csak 10 percig főz-
zük. Amennyiben volt belsőség a halakban, azt 
most adjuk a leveshez és további 10 percig főz-
zük. Kóstolás után újra ízesítjük, ha szükséges. 
Hegyes erős paprikát vagy csípős tört paprikát, 
friss kenyeret vagy kalácsot tálalunk hozzá.

Sörös-mézes sertéscomb egészben sütve
HOZZÁVALÓK
• 1 kg burgonya
• 2 fej vöröshagyma
• 20 dkg füstölt kenyérszalonna
• 1.5 kg sertéscomb dió része
• só, bors
• 4 tk kakukkfű
• 3 ág rozmaring
• 1 fej fokhagyma
• 1 ek sertészsír
• 1 dl világos sör
• 1 dl víz
• 2 ek méz

ELKÉSZÍTÉS:
A burgonyát meghámozzuk, cikkekre vágjuk. A vö-
röshagymát megpucoljuk, cikkekre vágjuk, majd a 
szalonnát felszeleteljük, a bőrét levágjuk. A sertés-
húst jó alaposan besózzuk, borsozzuk és kakukkfű-
vel, rozmaringgal fűszerezzük minden oldalát,   jól 
belemasszírozzuk a húsba. A  sütőt előmelegítjük 
200 fokra. Elővesszük a sütő tepsijét, ebbe helyez-
zük a húst, köré halmozzuk a burgonyát, a vörös-
hagyma cikkeket, és egyenletesen elosztva a héjas 

fokhagyma gerezdeket, sózzuk, borsozzuk, meg-
szórjuk kakukkfűvel és rozmaringágakat helye-
zünk rá. A hús tetejére helyezzük a szalonna szelete-
ket, a bőrkét a burgonyára. A sertészsírt eloszlatva 
rárakjuk a burgonyára. Felöntjük a sör kétharma-
dával és vízzel, az egészet lefedjük alufóliával, és 
nagyjából 1,5 óráig sütjük. Ezután eltávolítjuk a fó-
liát, meglocsoljuk a maradék sörrel a húst, a szalon-
naszeleteket a burgonyára helyezzük, és a húst meg-
kenjük mézzel, további 15 perc alatt készre sütjük. 
Az elkészült sültet 15-20 percig pihentetjük, majd 
felszeleteljük, és a hagymás burgonyával tálaljuk.

Mákos guba szufl é vaniliasodóval
HOZZÁVALÓK A TÉSZTÁHOZ
A SZUFLÉHEZ:
• 2 dl zsíros tej
• 8 dkg darált mák
• 4 dkg porcukor
• 4 db vajas kifl i
• 2 db tojás
• 1 csipet só
• 2,5 dkg vaj
A SODÓHOZ:
• 2 db tojássárgája
• 6 dkg cukor
• 1 csomag vaníliás cukor
• 1 tk keményítő
• 4 dl zsíros tej
• porcukor (a tálaláshoz)

ELKÉSZÍTÉS
A  tejet felmelegítjük (de nem forraljuk), majd rá-
öntjük a porcukorral elkevert mákra. A kifl iket ujj-
nyi karikákra vágjuk, majd a mákos a tejbe kever-
jük. Jól összenyomkodjuk, hogy magukba szívják 
a tejet és megpuhuljanak. A tojásokat szétválaszt-
juk, a sárgáját a megpuhult, beáztatott kifl ikhez 

keverjük. A fehérjét egy csipet sóval kemény hab-
bá verjük, és óvatosan hozzáforgatjuk. Kivajazzuk 
a hőálló kerámia szufl éformákat, majd belekana-
lazzuk a keveréket.180 fokra előmelegített sütőben 
kb. 20 perc alatt készre sütjük. A sodóhoz a tojások 
sárgáját fehéredésig keverjük a kristálycukorral, 
a vaníliás cukorral és a keményítővel. A  tejet fel-
melegítjük, lehúzzuk a tűzről, majd apránként ka-
nalazva, folyamatos kevergetés mellett a tojásos 
keverékhez adjuk. Visszatesszük a tűzre, és ala-
csony lángon addig főzzük amíg besűrűsödik (kb. 
5 perc). A frissen sült mákos guba szufl ét a vanília-
sodóval leöntve, porcukorral megszórva tálaljuk.


